
 

1 

Holmens Kanal 22 

1060 København K 

Telefon 33 92 93 00 

sm@sm.dk 

www.sm.dk 

Folketingets Social- og Ældreudvalg 

Folketingets Social- og Ældreudvalg har d. 20. maj 2021 stillet følgende 

spørgsmål nr. 655 (alm. del) til social- og ældreministeren, som hermed 

besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Jakob Sølvhøj (EL). 

Spørgsmål nr. 655: 
”Vil ministeren oplyse, hvad de statslige merudgifter vil være ved henholdsvis 
at fordoble og tredoble antallet af Ankestyrelsens praksisundersøgelser og ved 
at indføre bestemmelser om, at sager, hvor der i denne forbindelse afdækkes 
fejl og mangler, skal optages til genbehandling?” 
 

Svar: 

Til brug ved besvarelsen er der indhentet en udtalelse fra Ankestyrelsen, som 

har oplyst følgende: 

 

”På det samlede social, ældre og beskæftigelsesrettede område gennemfører 

Ankestyrelsen ca. 10 til 12 undersøgelser årligt, der beskriver og analysere 

kommunernes praksis, jf. kapitel 11 og 12 i retssikkerhedsloven. Det fleste 

undersøgelser gennemføres på foranledning af Social- og Ældreministeriet og 

Beskæftigelsesministeriet.  

 

Langt de fleste undersøgelser indeholder forskellige metoder til at belyse et 

lovområde. De temaer, som Social- og Ældreministeriet de senere år har 

ønsket belyst, har kaldt på forskellige metodiske elementer, som fx interviews 

og spørgeskemaundersøgelser. Der har således været gennemført 18 

undersøgelser på handicapområdet siden 2015, hvoraf fem undersøgelser har 

inkluderet en juridisk sagsgennemgang. Det vil sige ca. 1 årligt. 

 

I de fem undersøgelser, hvor Ankestyrelsen har foretaget en juridisk 

sagsgennemgang, er der foretaget en vurdering af i gennemsnit 70 sager i hver 

undersøgelse. En sådan undersøgelse koster cirka 0,8 mio. kr. at gennemføre. 

De statslige merudgifter ved at fordoble antallet af undersøgelser, hvor der 

foretages en juridisk sagsgennemgang af ca. 70 sager er derfor 0,8 mio. kr. 

Tredobles antallet af undersøgelser, hvor der foretages en juridisk 

sagsgennemgang vil merudgifterne være 1,6 mio. kr. pr. år.  

 

På baggrund af resultaterne fra de undersøgelser, der har været gennemført 

siden 2015, hvor Ankestyrelsen har foretaget en juridisk sagsgennemgang, er 

det forventningen, at omkring 40-45 procent af sagerne ville skulle tages op til 

genbehandling, hvis det havde været en klagesag, hvilket svarer til ca. 0,1 – 

0,2 mio. kr. om året.” 
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Social- og Ældreministeriet skønner ligeledes, at de statslige merudgifter ved at 

forøge antallet af undersøgelser, hvor der foretages en juridisk 

sagsgennemgang af ca. 70 sager er 0,8 mio. kr. pr. år, hvis antallet af 

undersøgelser fordobles, og 1,6 mio. kr. pr. år, hvis antallet af undersøgelser 

tredobles.  

 

Med venlig hilsen 

Astrid Krag 
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